
چند ماه قب��ل از آغاز مرحله اول آبگيري س��د، 
خبرهايي مبني بر تخليه تراشه هاي نمك توسط 
مجريان سد گتوند عليا در رودخانه كارون و شور 
ش��دن بيش از حد آب اين رودخانه، بر ليس��ت 
هزار و يك ايراد مطرح شده در مورد اين پروژه و 
علامت سؤال ها درخصوص دليل شتاب در افتتاح 
اين پروژه افزود؛ سؤالاتي كه هرگز پاسخ شفافي 

براي آن اعلام نشد!
تخليه نمك در كارون و ش��ور ش��دن آب شرب 
روستاهاي عقيلي و گتوند، وجود كوه هاي نمك 
بدون هيچ پوشش در مخزن سد و آغاز آبگيري 
غيررسمي و بي سر و صداي سدگتوندعليا علاوه 
بر اعتراض اهالي روستاهاي مذكور و نمايندگان 
مردم استان در مجلس شوراي اسلامي، صداي 
اعتراض س��ازمان محيط زيس��ت و ارگان هاي 
مربوطه را هم درآورد. اگرچه از 15س��ال پيش 
كه بحث ساخت اين س��د مطرح شده بود بارها 
كارشناسان و نخبگان استان در مورد قرار داشتن 
محل تعيين شده براي ساخت سد بر روي يكي 
از بزرگ ترين معادن نمك ايران كه وس��عت آن 
به ده ها كيلومتر مي رسد، هشدار داده بودند اما 
مديران ش��ركت مجري و مس��ئولان مربوطه با 
متهم كردن منتقدان سد گتوندعليا و تهديد آنها 
به شكايت، وجود هر نوع نمك و مشكل اجتماعي 

در سد گتوند را به طور كامل رد كردند. 
تا آنجا كه حتي سيدجعفر حجازي استاندار وقت 
خوزستان با اطمينان اعلام كرده بود: »آبگيري 
سد گتوند نه تنها مش��كلي ايجاد نمي كند بلكه 
كيفيت آب شرب اهالي پايين دست خوزستان را 
بالا مي برد و تا يكصد سال آينده هيچ مشكلي در 
اين پروژه وجود نخواهد داشت!« بماند كه بعد از 
چندماه، خود اين مسئول از احداث ديوار حائل 
براي جلوگيري از مش��كل تماس آب درياچه با 
توده هاي نمك و شور ش��دن آب خبر داده بود. 
مش��كلي كه حل كردنش ص��رف هزينه و زمان 

بسياري را مي طلبيد. 

   همه چيز مثل روز روشن بود، اما. . . 
 در زمان��ي كه كم آب��ي و اس��تفاده بهينه از آب 
مش��كلي جدي در كشور محس��وب مي شود و 
ش��يرين كردن آب درياها به عن��وان راهكاري 
براي جلوگيري از اين بحران مطرح است، انجام 
پروژه هايي غيركارشناسي مانند سد گتوند عليا 
سبب شوري چندين برابري آب يكي از بزرگترين 
رودخانه هاي كشور مي ش��ود و با وجود مدارك 
و مس��تندات تا مدت ها اقدامي در جهت توقف 

عمليات انجام نمي شود! 
 حت��ي زماني ك��ه مصطفي پورمحم��دي رئيس 
وقت سازمان بازرسي كل كش��ور، با تأييد نگراني 
كارشناسان مستقل درباره مشكلات محيط زيستي 
سد گتوند، درست يك س��ال پس اززمان شروع 
آبگيري، از ابلاغ تصميم ق��وه قضائيه براي تخليه 
سد گتوند عليا خبر داده و دستور تخليه آب و تغيير 
كاربري را صادر كرده بود هم مجريان پروژه بدون 
توجه به هش��دارها و اعتراضات راه خود را رفتند. 
راهي كه نتيجه اي جز از دس��ت رفتن ميلياردها 
تومان اعتبار و نابودي زمين هاي كشاورزي و امرار 

معاش روستاييان منطقه نداشت!

اما حالا پس از گذشت تنها سه س��ال از آبگيري 
سد، مش��كلات متعدد و اساس��ي پروژه انگار به 
چشم مسئولان كشور آمده و رسيدگي به پرونده 
سد گتوند عليا در ميان دستورالعمل هاي مجلس 
و وزارتخانه و ديوان محاسبات كشور جا باز كرده 
اس��ت.  تحقيقات اخير يكي از اس��تادان دانشگاه 
نشان داده كه بر خلاف ادعاي شركت مجري پروژه 
و برخي مسئولان اس��تان، تجمع نمك در مخزن 
سدگتوند به بيش از هفت ميليون تن رسيده است. 
علاوه بر آن، در حال حاضر 17 ميليون تن نمك هم 

از اين سد خارج شده و وارد كارون شده است!
طبق مطالعاتي كه روي داده هاي آماري يك سال 
سدگتوند عليا انجام شده، از بهمن 90 تا اسفند 
91، تجمع ش��وري در س��دگتوند نه تنها ثابت 
نبوده بلكه مرتبا با ش��تاب زيادي رو به افزايش 
بوده تا آنجا كه مقدار نمك تجمع يافته در مخزن 
سد گتوند در اين يك سال بيش از دو برابر شده 
است. از زمان آبگيري سد گتوند تا كنون، بيش از 
17ميليون تن نمك به زمين هاي آبخور اين سد 
سرازير شده و كارشناسان پيش بيني مي كنند در 
صورت ادامه اين روند، كشاورزي استان خوزستان 

در مدت كمتر از يك دهه به طور كلي نابود شود!
 با اين حال هنوز هم شركت توسعه منابع آب و 
نيرو به عنوان مجري اين طرح مس��ئوليت شور 
شدن رودخانه كارون را نمي پذيرد و با اين بهانه 
كه تخليه پساب هاي كشاورزي تأثير بيشتري بر 
شور شدن رودخانه دارند تا سازند نمكي موجود 
درمخزن س��د گتوند، از زير بار مسئوليت شانه 

خالي مي كنند!
   خاطره اي تلخ براي يك وزير!

پس از سال ها انكار و بي توجهي، حالا انگار حناي 
مجريان پروژه سد گتوند عليا رنگ باخته و ديگر 
راهي براي ف��رار از پاس��خگويي ندارند، چراكه 
اوايل ارديبهشت ماه س��ال جاري رئيس ديوان 
محاسبات كش��ور با بيان اينكه با بررسي پرونده 
سد گتوندعليا در ديوان محاسبات، با افرادي كه 
در مطالعات اوليه طرح با وجود گنبدهاي نمكي 
اقدام به ساخت سد كرده اند درهرجايگاه برخورد 
قانوني مي شود، بر مش��كل دار بودن اجراي اين 

پروژه صحه گذاشت. 
امين حسين رحيمي با اشاره به اينكه سد گتوند 
يكي از بزرگترين پروژه هاي ملي اس��ت كه عدم 
دقت در مطالعات اوليه اين سد در ناديده گرفتن 
گنبدهاي نمكي در مس��ير، موجب شده به رغم 
تمامي تلاش ها براي س��اخت آن و صرف هزينه 
گزافي از محل بيت المال، امروز شاهد ايراداتي 
اساسي در اين پروژه باشيم افزود: يكي از اقدامات 
ديوان محاسبات كشور بررسي علل ناديده گرفتن 
گنبد هاي نمكي در اين پروژه اس��ت كه با محرز 
شدن تمامي ابعاد و علل آن با افراد خاطي در اين 
زمينه برخورد قانوني مي شود.  از طرف ديگر به 
رغم تمام بي توجهي ها، اين مسئله آنقدر دغدغه 
ساز     ش��ده بود كه نامجو وزير نيروي دولت قبل، 
وجود كوه هاي نمكي در پروژه احداث بلندترين 
سد خاكي كش��ور و آخرين س��د روي رودخانه 
كارون را ب��ه عنوان كابوس و خاط��ره اي تلخ در 

تاريخ خدمتش عنوان كرده است!
 هر چند خود اين فرد نيز در ابتداي امر نس��بت 
به وجود مش��كل در اين پ��روژه موضع مخالف 
گرفت و تخريب ديوارهاي جانبي س��د گتوند را 
شايعه خوانده و گفته بود: كساني كه در خصوص 
وضعيت اين سد اظهار نگراني مي كنند مي توانند 

با بازديد از اين سد نگراني خود را رفع كنند. 
البته چند روز بعد نامجو در خصوص نمك هاي 
موج��ود درمخزن س��د ه��م اعلام ك��رد: طي 
هماهنگي هاي��ي كه بي��ن وزارتخانه هاي نيرو و 
صنايع صورت گرفته نمك هاي ته نش��ين شده 
مخزن سد گتوند به زودي استخراج و در اختيار 

صنايع مورد نياز قرار خواهد گرفت. 
   اجازه تغيير در كيفيت آب را نمي دهيم!

شايد بتوان عدم شفاف س��ازي و اظهارات ضد و 
نقيض مسئولان امر در مورد مشكلات اين پروژه 
دغدغه ساز را دليل اصلي تعلل در يافتن راهكار 

مناسب و بموقع براي اين حل مشكل دانست. 
حالا ديگر به لطف فعالان و دوس��تداران محيط 
زيست و كارشناسان و اس��تادان دانشگاه، آنقدر 
مش��كلات اين پروژه به طور ش��فاف براي همه 
محرز شده كه جايي براي تعلل باقي نمي گذارد. 
چند روز پيش معاون هماهنگ��ي امور عمراني 
استانداري خوزستان در نشست خبري با حضور 
اصحاب رس��انه اعلام كرد: مس��ئولان اس��تان 
خوزستان اجازه نخواهند داد تغييراتي در كيفيت 

رودخانه كارون ايجاد شود. 
احمد سياحي با اشاره به اينكه تا پايان سال 90 
ميزان نمك آب پش��ت درياچه سد گتوند سه و 
نيم ميليون تن بود كه اين ميزان در پايان سال 
91 به بيش از هفت ميليون و 700تن رسيده و 
گفت: وزارت نيرو وظيفه كنترل ميزان ش��وري 
خروجي سد گتوند را بر عهده دارد و معين شده 
در طي پنج سال آينده تمامي آب شور پشت سد 
گتوند از طريق خط انتقال به طول ۲۲0 كيلومتر 

به خليج فارس منتقل شود. 

توليد برق از طريق انرژي هاي نو 
معاون برنامه ريزي و مهندسي شركت توزيع 

خبرنگارجوان
برق استان سمنان از توليد 23 هزار و 347    سمنان

كيلو وات س�اعت ب�رق از طري�ق پانل هاي 
خورشيدي نصب شده در اين شركت و تزريق آن به شبكه خبرداد. 
سيدمحمد حس��يني نژاد گفت: با توجه به س��اخت توقف گاه خودرو در 
شركت توزيع برق استان سمنان، سقف آن از سيستم فتوولتائيك بوده 
و از طريق اين سامانه برق توليد مي شود.  معاون برنامه ريزي و مهندسي 
شركت توزيع برق استان سمنان با عنوان اينكه ظرفيت نيروگاه موجود 5 
هزار و ۲00 وات است، افزود: تامين برق قسمتي از ساختمان حوزه ستادي 
اين شركت و آموزش و فرهنگ سازي در بخش بهره گيري از انرژي هاي نو از 
مهم ترين اهداف ايجاد اين طرح محسوب مي شود.  حسيني نژاد با اشاره به 
اينكه ميزان توليد برق اين نيروگاه كوچك در سال گذشته 10 هزار و 409 
كيلووات ساعت بوده است، ادامه داد: 40 عدد پانل در سقف اين توقفگاه 
استفاده شده و توان هر يك از پانل ها، 130 وات است.  معاون برنامه ريزي و 
مهندسي شركت توزيع برق استان سمنان گفت: با توجه به اينكه روزهاي 
زيادي در سال در استان سمنان آفتابي بوده، بهره مندي از سيستم انرژي 

خورشيدي براي توليد برق بسيار مناسب و كاربردي است. 

هشدار براي طغيان ملخ ها در فيروزكوه 
 مدير جهاد كشاورزي شهرستان فيروزكوه 

خبرنگارجوان
   دماوند

با اش�اره به بارش ه�اي اندك جوي س�ال 
گذشته و بروز خشكسالي نسبت به هجوم و 

طغيان آفت ملخ در سال جاري درسطح منطقه هشدار داد. 
روح الله درويش خضري با بيان اينكه از 15 فروردين ماه شش اكيپ در 
حصاربن، امين آباد، اميريه، درده و ورسخواران به صورت ويژه مشغول 
مبارزه با آفت ملخ در س��طح منطقه هستند گفت: در فاز نخست براي 
مقابله با اين آفت مبلغ 300 ميليون ريال اعتبار از استان جذب شده و 

به دنبال آن هستيم تا اين مبلغ را به دو برابر افزايش دهيم. 
وي افزود: با توجه به كمبود پوشش گياهي متاثر از كاهش باران و برف 
در سال گذش��ته، احتمال هجوم ملخ از ارتفاعات به سمت كوهپايه و 
مناطق شهري و روستايي دور از ذهن نيس��ت.  مدير جهاد كشاورزي 
شهرستان فيروزكوه با اشاره به اينكه طغيان ملخ ها با توجه به شرايط 
خاص تفريق تخم آنها، يك سال در ميان در منطقه به وقوع مي پيوندد و 
معمولا از حوزه دماوند آغاز و حتي تا حوزه سوادكوه در استان مازندران 
مشاهده مي شود گفت: قلع و قمع اين آفت و رساندن آن حداقل به حد 

آستانه اقتصادي، همكاري و تشريك مساعي آحاد مردم را مي طلبد. 
درويش خضري افزود: از آنجايي كه ورود پرسنل جهاد به اراضي و باغات 
مردم نيازمند كسب اجازه مي باشد و از طرفي امكانات و بضاعت جهاد 
نيز در حدي نيست كه همه نقاط را پوشش بدهد، لذا بهره برداران منتظر 

اقدام جهاد نبوده و در حد توان خود مبارزه را آغاز كنند. 

واگذاري 124 واحد مسكن مهر بانه  
رئي�س اداره راه و شهرس�ازي بان�ه از 

خبرنگارجوان
تحويل پروژه 124 واحدي مسكن مهر     كردستان

مولوي اين شهرستان در 10 روز آينده به 
متقاضيان خبر داد. 

هيمن محمدي با اعلام اين خبر گفت: عمليات اجرايي اين پروژه 100درصد 
به پايان رسيده است و هم اكنون در مرحله صدور سند و قسط بندي در حال 
اجراست.  وي با اعلام اينكه پروژه هاي مسكن مهر بانه در مجموع يك هزار 
و 444 واحد است اظهار داشت: پروژه 675 واحد ميدان دانشگاه بيش از 75 
درصد پيشرفت فيزيكي دارد و هم اكنون بر اساس بازديدهاي به عمل آمده، 
عمليات گچ كاري و كاشي كاري در حال اجراست.  محمدي پيشرفت پروژه 
11۲ واحدي جاده سردشت را 85 تا 90 درصد برآورد كرد.  رئيس اداره راه 
شهرسازي بانه در خصوص مسكن مهر عثمان آباد هم كه از چند ماه گذشته 
نيمه كاره رها شده است، گفت: تلاش هاي زيادي براي متقاعدكردن پيمانكار 
براي آغاز به كار مجدد صورت گرفت كه متأسفانه نتيجه نداد و هم اكنون 

پرونده قضائي اين پروژه تشكيل و در حال پيگيري است. 

بادگير باغ دولت آباد به مجارستان مي رود   
مديركل ميراث فرهنگي،  صنايع دستي و 

خبرنگارجوان
     يزد

گردشگري استان يزد از نصب نماد بادگير 
باغ دولت آب�اد يزد در ميدان اصلي ش�هر 

ياسپرين در كشور مجارستان خبر داد. 
محمدمهدي شرافت در جلسه پيگيري مفاد تفاهمنامه خواهرخواندگي 
شهرهاي يزد و ياسپرين، ضمن اظهار خرسندي از تحقق يافتن پيمان 
خواهرخواندگي بين يزد و ياسپرين گفت: در گذشته در شهر ياسپرين 
گويش ايراني ياسي رواج داشته  است همچنين نام هاي يزد و ياس هر دو 
از يك ريشه اند، بنابراين مردم يزد و ياسپرين از يك نژاد و ريشه هستند.  
شرافت ادامه داد: شهر ياسپرين از نظر تاريخ و فرهنگ جايگاه خاصي در 
ميان شهرهاي اروپا دارد و با ويژگي هاي فرهنگي و تاريخي مشتركي كه با 
شهر يزد دارد، مي تواند در زمينه هاي مختلف گردشگري، به ويژه توريسم 
همكاري متقابل بين اين دو شهر وجود داش��ته باشد.  مديركل ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان يزد همچنين گفت: ايجاد 
ارتباط بين فعالان بخش توريسم دو شهر و همچنين ايجاد چند دفتر 
آژانس گردشگري از جمله فعاليت هاي اين اداره كل در راستاي اجراي 

اهداف تفاهمنامه خواهرخواندگي بين اين دو شهر تاريخي است. 

i ran@javanOnl ine. i r11 | روزنامه جوان |  ش��ماره 4234  پنج ش��نبه 11  ارديبهش��ت   1393  |  اول رجب  1435 |

جمع آوري روزانه 600 تن زباله در رشت
شهردار رشت با اشاره به وضعيت جمع آوري 

خبرنگارجوان
   گيلان

زباله در اين شهر از جمع آوري روزانه 600 
تن زباله در رشت خبرداد. 

محمدابراهيم خليلي با بيان اينكه توليد زباله در نوروز امسال به ۲ هزار تن 
در روز رسيده بود، گفت: احداث كارخانه زباله سوز از ضرورت هاي شهر 
رشت است.  شهردار رشت با اشاره به اينكه حدود 70 ميليون متر مكعب 
شيرابه ناشي از زباله در ش��هر وجود دارد، افزود: بايد براي اين شيرابه ها 
تمهيدات لازم انديشيده شود.  وي از انعقاد قرارداد با چين براي ايجاد واحد 
زباله سوز خبر داد و يادآور شد: اقدام هاي اين واحد در بحث پسماند و زباله 
در حال انجام است.  خليلي گفت: قراردادهاي اوليه صورت گرفته و قرار 
است همكاران ما به چين بروند و دستگاه مورد نظر را از نزديك ببينند.  
وي پنج پروژه شهرداري رشت را در اولويت خواند و خاطرنشان كرد: روان 
آب هاي سطحي، ورودي هاي شهر، ساختمان شهرداري در ميدان گيل، 
زيباسازي و رسيدگي به خدمات و سيماي شهري و آسفالت از اولويت هاي 

مهم شهرداري رشت در سال جاري است

تردد قطار دو طبقه در مسير زنجان ـ تهران   
مديركل راه آهن شمال غرب از برنامه راه آهن 

خبرنگارجوان
    زنجان

براي جايگزيني قطار دو طبقه فعلي زنجان 
خبرداد و تأكيد كرد در صورت موفقيت آميز 
ب�ودن آزمايش هاي فن�ي قطار دو طبق�ه با س�رعت 140 كيلومتر 

جايگزين قطار فعلي با سرعت 120 كيلومتر در ساعت مي شود. 
محمدرضا قرباني با اشاره به پيگيري انجام شده براي تعويض قطار دو 
طبقه زنجان به تهران گفت: اين پيگيري ها نتيجه داده و پس از آزمايش 
قطار دو طبقه زنجان با واگن هاي جديد تردد مي كند.  وي با بيان اينكه 
قطار جديد با 140 كيلومتر در مسير زنجان به تهران مورد آزمايش قرار 
مي گيرد، افزود: در صورت موفقيت فني اين قطار جايگزين قطار قبلي 
دو طبقه در اين مسير مي شود كه 1۲0 كيلومتر سرعت دارد.  مديركل 
راه آهن شمال غرب ظرفيت قطار دو طبقه فعلي مسير زنجان به تهران 
را 700 نفر اعلام كرد.  اين مسئول همچنين از هزينه اعتبار 8 ميليارد 
ريالي براي نوسازي نمازخانه هاي مسير راه آهن شمال غرب در سرچم 
خبر داد و گفت: به همين اندازه اعتبار براي احداث نمازخانه در نيك پي 

در نظر گرفته شده است تا مشكلات اين ايستگاه حل شود.

نمك گيري به جاي آبگيري سد گتوند!
تجمع نمك در پشت سد پرحاشيه خوزستان در يك سال گذشته دوبرابر شده است

نماينده مردم شهرس�تان هاي بوش�هر، گناوه و ديل�م در مجلس 
ش�وراي اس�امي گفت: حل و فصل مشكل دو روس�تاي هليله و 
بندرگاه در مجاورت نيروگاه اتمي بوش�هر پس از 40 سال بايد در 

دستور كار دولت تدبير و اميد قرار گيرد. 
عبدالكريم جمي��ري با بيان اينكه م��ردم اين دو روس��تا در اين مدت 
متمادي همچنان در بلاتكليفي به س��ر مي برند گفت: م��ردم اين دو 
روستا اگر قرار اس��ت در جاي ديگري اس��كان پيدا كنند يا در همين 
روستاها بمانند بايد تعيين تكليف شوند و از بلاتكليفي كه اكنون دارند 
خارج شوند تا بتوانند سند مالكيت و پايان كار املاك خود را بگيرند و 
به زندگي عادي خود بپردازند.  وي افزود: تعيين تكليف سند مالكيت 
اهالي جزيره خارگ نيز از جمله موارد مورد تأكيد رئيس جمهوري بوده 
است كه بايد مشخص ش��ود.  جميري با اش��اره به اينكه مردم جزيره 
خارگ سال هاست در آنجا زندگي كرده و مي كنند و خودشان را مالك 
مي دانند و مالك هم هستند ولي همچنان سند مالكيت ندارند گفت: با 
تصميم گيري مناسب در اين زمينه بايد رضايتمندي مردم جزيره خارگ 
را فراهم كنيم.  نماينده بوشهر، گناوه و ديلم در مجلس شوراي اسلامي 
همچنين گفت: دو مجتمع پتروشيمي گناوه و برازجان به عنوان يكي از 
راهكارهاي عملياتي اشتغال در استان بوشهر، پس از هفت يا هشت سال 
هنوز در پيچ و خم هاي اوليه است كه با تصميم گيري دولت بايد تعيين 
تكليف شود و زمينه اشتغال در آنها فراهم شود. وي با اشاره به مصوبه 
50 درصدي اشتغال نيروهاي بومي استان بوشهر در تاسيسات نفت و 
گاز ادامه داد: اين مصوبه تا شعاع 150 كيلومتري توسعه يافت و با اين 

تصميم سهم مردم استان در اشتغال منطقه پايين آمده است. 

سرپرست شركت آب منطقه اي خراسان جنوبي گفت: برداشت بيش 
از حد آب از منابع زيرزميني و كسري مخازن، سبب پيشروي جبهه 

آب شور و تهديد سفره هاي آب زيرزميني استان شده است. 
حسين امامي با بيان اينكه در بعضي از دشت هاي استان اين اتفاق افتاده 
اس��ت، افزود: وقتي آب هاي زيرزميني بيش��تر از ميزان تغذيه آبخوان 
برداشت شود، سبب افت سطح آب زيرزميني و در نتيجه كاهش كيفيت 
آب مي ش��ود؛ از طرفي در دشت هايي از اس��تان كه داراي كفه يا گنبد 
نمكي است، اين برداشت س��بب به هم خوردن تعادل ميان آب شور و 
شيرين و در پي آن پيشروي آب شور در بس��تر آب شيرين سفره هاي 
زيرزميني مي ش��ود و اين افزايش درجه ش��وري آب زيرزميني آغازي 
جدي براي نمك زايي و تخريب منابع زمين ها براي كويري شدن است.  
سرپرست ش��ركت آب منطقه اي خراس��ان جنوبي تصريح كرد: در دو 
دشت سهل آباد و چاهك موس��ويه، پديده پيشروي آب شور به صورت 
محدود اتفاق افتاده، ولي در بسياري از دش��ت هاي استان شاهد شور 
شدن تدريجي آب هستيم.  امامي با اشاره به ميزان افت آب دشت هاي 
استان در سال هاي اخير اضافه كرد: متوس��ط افت آب اين دشت ها در 
يك بازه زماني 10 ساله، حدود 34 سانتي متر است كه حداكثر اين افت 
برابر با 96 سانتي متر مربوط به دشت سده و حداقل آن با دو سانتي متر 
مربوط به دشت علي آباد هامون است.  وي با بيان اينكه حدود 95 درصد 
از آب هاي مصرفي استان از منابع زيرزميني تأمين مي شود، گفت: در 
خراس��ان جنوبي حدود 160 ميليون متر مكعب آب بيشتر از ظرفيت 
آبخوان هاي موجود برداشت مي شود كه سبب كسري مخازن آبخوان ها 
و خارج شدن آن از حالت تعادل شده و هر چه اين كسري بيشتر باشد، 
زنگ خطر قوي تري براي اين دشت ها محسوب مي شود.  امامي افزود: 
براي جلوگيري از افت بيشتر سطح آب هاي زيرزميني، اقدام هايي مثل 
تشكيل گروه هاي گشت و نظارت، شناسايي و مسدود كردن چاه هاي غير 
مجاز و نصب و راه اندازي كنتورهاي هوشمند آب و برق براي جلوگيري 

از برداشت هاي غيرمجاز انجام شده است. 

بلاتكليفي اسكان روستاهاي همجوار 
نيروگاه اتمي بوشهر

اضافه برداشت، تهديدي براي سفره هاي 
آب زيرزميني خراسان جنوبي

كنترل مصرف بي رويه آب در بخش كشاورزي  
معاون امور عمراني استاندار اردبيل گفت: مصرف بي رويه آب در بخش 

خبرنگارجوان
    اردبيل

كش�اورزي بايد برطرف ش�ود تا با الگويي مناس�ب بتوان از اين بخش 
بهره وري لازم را به دست آورد. 

علي آذرنژاد در جلسه بررسي وضعيت آب شرب روستايي و عشايري اردبيل گفت: با توجه به وقوع 
خشكسالي متوالي در استان و خشك شدن قنات 
و چشمه ها در اكثر دشت هاي اردبيل بسياري از 
روستاها و قشلاقات را با كمبود آب شرب مواجه 

كرده است. 
وي افزود: براي رفع اين مشكل بايد فعاليت هاي 
فرهنگي خود را در راستاي صرفه جويي و اصلاح 
الگوه��اي مصرف آب به وي��ژه در ايام تابس��تان 
افزايش داده و با استفاده بهينه از منابع آب شرب 
از كمبود آب آشاميدني روستاها و همچنين آب 

كشاورزي جلوگيري كنيم.  
معاون امور عمراني اس��تاندار اردبيل با اشاره به 
اينكه عدم استفاده از آب شرب در مزارع و باغات 

كشاورزي نيازمند اطلاع رساني مناسب است، گفت: استفاده بهينه از منابع آب شرب در استان به رفع 
كمبود در اين زمينه منجر شده و اين موضوع نيازمند فرهنگ سازي در استفاده مطلوب از آب شرب و 
كشاورزي است.  آذرنژاد خواستار هماهنگي آب و فاضلاب روستايي و شهري براي در اختيار گذاشتن 
منابع آبي مورد نياز و تكميل و اصلاح شبكه هاي آبرساني با بسيج كردن تمامي امكانات خود جهت 

رفع كمبود آب در اين مناطق شد. 

بهره برداري از تقاطع شهداي دانش آموز كرج 
با انجام مراحل قانوني و انتخاب پيمانكار، تقاطع غير همسطح شهداي 

خبرنگارجوان
   البرز

دانش آموز كه به علت بروز برخي مسائل اجراي آن به تعويق افتاده بود، 
نيمه اول مرداد ماه امسال به بهره برداري مي رسد. 

معاون فني و عمراني ش��هرداري كرج با اعلام اين خب��ر گفت: براي اجراي اين پ��روژه 16 ميليارد 
و 700 ميليون تومان اعتبار صرف ش��ده اس��ت.   
علي اصغر كمال��ي زاده با بيان اينك��ه هم اكنون 
پروژه ش��هداي دانش آموز با 40 درصد پيشرفت 
فيزيكي پروسه تكميل را طي مي كند گفت: اين 
تقاطع در ابتدا به صورت تقاطع روگذر ش��مالي 
جنوبي تعريف شده بود كه پس از گذشت مدتي 
مسير اجراي اين پروژه عمراني به سمت شرق به 
غرب تغيير يافت.  وي با اش��اره به اراده مديريت 
ش��هري براي اجراي بهنگام پروژه هاي ش��هري 
افزود: تكميل پروژه ش��هداي دانش آموز از جمله 
مهمترين پروژه هاي مديريت ش��هري است كه 
بهره برداري از آن در حال حاضر به جد از س��وي 
مديريت شهري دنبال مي شود.   كمالي زاده با اشاره به خروجي هاي مثبت اجراي اين طرح عمراني 
افزود: بهره برداري از اين پروژه علاوه بر ارتقاي ساختارهاي عمراني نقش بسزايي در رواني ترافيك 
شهري به ويژه در مسير ميدان مادر و هفت تير ايفا مي كند.  وي ضمن قدرداني از صبوري شهروندان 
ساكن در مسير اجراي طرح اظهار اميدواري كرد: بهره برداري از اين پروژه عمراني رضايت شهروندان 

و ساكنان را به دنبال داشته باشد. 

چند س�ال پيش در پي انج�ام مطالع�ات و پيگيري هاي ف�راوان، در 10 
كيلومتري شمال شرقي شهر گتوند در استان خوزستان، عمليات ساخت 
سدي آغاز شد تا عاوه بر سيراب كردن كام خوزس�تاني ها با آب گوارا، 
بخشي از  برق مورد نياز استان را هم تأمين كند. پس از بحث و جدل هاي 
فراون چند ساله بر سر اجرا يا عدم اجراي پروژه سد گتوند عليا، عمليات 
اجرايي ساخت سد و نيروگاه گتوند به ثمر نشست و در مرداد ماه سال 90 
مرحله اول آبگيري سد، به طور رسمي آغاز شد. در بهمن ماه مرحله دوم 
آبگيري انجام شد و مرحله سوم هم به اوايل س�ال 91رسيد. سرانجام با 

پايان مرحله سوم آبگيري، در ارديبهشت1391، با ورود آب به تونل هاي 
آبرسان، تس�ت تجهيزات نيروگاهي انجام و اولين واحد نيروگاه گتوند 
عليا هم مورد بهره برداري قرار گرفت!  اين در حالي بود كه از همان ابتداي 
مراحل ساخت سد، نشانه هايي دال بر غيركارشناسي بودن اين پروژه و 
حتي تهديد زندگي ساكنان روستاهاي واقع در نزديكي سد، خودنمايي 
مي كرد و بروز مشكات كوچك و بزرگي در مراحل ابتدايي عمليات اجرايي 
در ميان اخبار رسانه ها و مطبوعات محلي و غيرمحلي به چشم مي خورد، 
اما اين نشانه ها آنقدر ناديده گرفته شد تا كار را به مرحله افتتاح رساند! 

مريم احمدي 
  گزارش يك


